

AWARD CITATION

1.	Surname, name and middle name	VOLKOV VIKTOR FEDOROVICH
2.	Rank	Hero of Soviet Union, Lt. Colonel
3.	Position and unit	Commander of 157 fighter aviation "Brest" Red Banner regiment.
	<i>Aleksander Nevsky</i> is recommended for order "ALEKSANDER NEVSKY"	
4.	Birth year	1917
5.	Nationality	Russian
6.	Party membership	VKP(b) member since 1940. ID №3359468.
7.	Participation in the civil war and later in defence of USSR, in Patriotic war	In Patriotic war since July 1941 on Western, Kalinin, 1 Belorussian fronts.
8.	Wounds and contusions	2 light and 1 severe wounds in 1941 and 1942.
9.	In Red Army service since	August 1936
10.	Drafted by which induction station	Danilovskij district military commissariat, Yaroslavl region.
11.	Previous awards	Order "Lenin" in 1942, order "Red Banner" in 1943, order "Lenin" and medal "Gold Star" in 1944.
12.	Awardee's and his family permanent home address	<i>intentionally obscured</i>

I. Brief and specific description of the personal feat or merits

He is a fighter pilot of great courage and extensive experience. He is determined and tactically trained regiment commander. He has been participating in combat operations defending the Motherland since July 1941. Until 23.02.1944, he made 229 combat sorties and personally shot down 15 enemy aircrafts and 8 aircrafts as part of a group. For his combat feats and courageous command of his regiment, Lt. Colonel VOLKOV was bestowed with "Lenin" order in 1942, order "Red Banner" in 1943, and granted the title "Hero of Soviet Union" in July 1944.

During July 1944 - 14.01.1945, the aviation regiment under skilful command of Lt. Colonel VOLKOV made 864 combat sorties and shot down 35 enemy aircrafts loosing only 7 aircrafts and 6 pilots in return.


Since the beginning of offensive operation of 1 Belorussian front, i.e. during 14-25 January 1945, the regiment made 104 combat sorties: 2 ground strike missions, 4 enemy interception in the air, 50 bomber escort missions, 48 missions for covering ground troops. The regiment didn't suffer a single loss during this period.

Comrade VOLKOV always personally participated in the combat missions and led his fighter pilot into battles. Thanks to his efficient command, courage and


bravery, and fearless attitude, his pilots many times came victorious out of the battles. Comrade VOLKOV daily trains and educates his pilots in best examples of courage, bravery, and endless devotion to the Motherland.

During July 1944 - 25 January 1945, Lt. Colonel VOLKOV personally made 46 combat sorties, of which 17 missions for covering ground troops, 8 air patrol missions, 14 free hunting missions, 2 missions after the call of the main "Tiger" radio station, 5 reconnaissance missions of enemy airfields and ground troops. He loves performing combat missions and inspires his subordinates for feats in the struggle against the German Fascists.

For his efficient and brave command of the regiment in the fight against he Fascist vultures, for efficient combat result of the regiment, and for 46 personal combat sorties, Lt. Colonel VOLKOV deserves state award order "ALEKSANDER NEVSKY".

26 January 1945  Commander of 234 fighter aviation division
Captain *signature* /TATANASHVILI/

He deserves order "ALEKSANDER NEVSKY"

27 January 1945  Commander of 6 fighter aviation "Baranovichi" corps
Guards Mj. General of aviation *signature* /DZUSOV/

Award record

Bestowed with order "ALEKSANDER NEVSKY" by the decree # 188/n issued by
16 Airforce on 06 February 1945.

Head of the 2nd section of personnel department of 16 Airforce
26 February 1945
Captain *signature* /UPYR'/

НАГРАДНОЙ ЛИСТ

1. Фамилия, имя, отчество - ВОЛКОВ Виктор Федорович.
2. Звание - Герой Советского Союза. Подполковник. 3. Должность и часть - командир 157 Истребительного авиационного Греческого Краснознаменного полка.
- Представляется к ордену - "АЛЕКСАНДРА НЕВСКОГО".
4. Год рождения - 1917 5. Национальность - Русский. 6. Партийность - член ВКП/б/ с 1940 г. п/б № 335946.
7. Участие в гражданской войне, последующих боевых действиях по защите СССР и Отечественной войне (где, когда) - Участник Отечественной войны с июля 1941 г. на Западном, Калининском, Центральном и 1 Белорусском фронтах.
8. Имеет ли ранения и контузии в Отечественной войне - два легких и одно тяжелое ранение в 1941 и 1942 г.
9. С какого времени в Красной Армии. - с августа 1936 г.
10. Каким РВК призван - Даниловским РВК, Ярославской области.
11. Чем ранее награжден (за какие отличия и когда награжден) - орденом "ЛЕНИНА" в 1942 г. орденом "КРАСНОЕ ЗНАМЯ" в 1943 г., орденом "ЛЕНИНА" и медалью "ЗОЛОТАЯ ЗВЕЗДА" в 1944 г.
12. Постоянный домашний адрес представляемого к награждению и адрес его семьи. -

=====
 Краткое, конкретное изложение личного боевого подвига или заслуг.
 =====

Большого боевого опыта, мужества и отваги летчик - истребитель Волков, тактически грамотный командир полка. Участвуя в боях за нашу Родину с июля 1941 г. до 23 февраля 1944 г. произвел 229 вылетов на боевые задания, в воздушных боях лично сбил 15 самолетов противника и 8 самолетов в групповых боях. За личные боевые подвиги и мужественное руководство полком подполковник ВОЛКОВ в 1942 г. награжден орденом "ЛЕНИНА", в 1943 г. орденом "КРАСНОЕ ЗНАМЯ", и удостоен звания "ГЕРОЯ СОВЕТСКОГО СОЮЗА" в июле 1944 г.

С июля 1944 года по 14 января 1945 г. под умелым руководством подполковника ВОЛКОВА его полк произвел 864 боевых вылета, в воздушных боях сбил 35 самолетов противника при своих потерях 7 самолетов и 6 летчиков.

С начала наступательных действий войск 1 Белорусского фронта т.е. с 14 января 1945 г. по 25 января 1945 г. полк произвел 104 боевых вылета из них: на штурмовку войск и техники противника - 2 вылета, на перехват противника - 4 вылета, на сопровождение наших штурмовиков - 30 вылетов и на прикрытие наших войск 48 вылетов. За этот период полк не имеет ни одной своей потери.

Тов. ВОЛКОВ во всех случаях, вылетая на боевые задания, возглавлял группы истребителей и лично руководил воздушными боями. Благодаря умелому руководству, мужеству и бесстрашию своего командира летчики неоднократно выходили из воздушных боев победителями. Тов. ВОЛКОВ повседневно воспитывает у своих летчиков мужество, отвагу и беспредельную преданность своей Родине.

Лично подполковник ВОЛКОВ с июля 1944 г. по 25 января 1945 г. произвел ~~46 боевых вылетов~~, из них: на прикрытие своих войск - 16 вылетов, на очистку воздуха - 8 вылетов, на свободную охоту - 14 вылетов, по вызову Главврача "ТИГР" - 2 вылета и на разведку войск и аэродромов противника - 5 вылетов. Летать на боевые задания любит и с своим личным примером увлекает своих летчиков на отличное выполнение боевых задач по разгрому немецко-фашистских войск. За умелое, мужественное руководство полком в борьбе с немецко-фашистскими стервятниками, за проведенную боевую работу полком под его руководством и лично произведенные 46 боевых вылетов подполковник ВОЛКОВ достоин награждения орденом "АЛЕКСАНДРА НЕВСКОГО"



КОМАНДИР ИСТРЕБИТЕЛЬНОЙ АВИАЦИОННОЙ
ДИВИЗИИ
ГЕНЕРАЛ-МАЙОР АВИАЦИИ (ТАТАНАШВИЛИ)

"26" января 1945

Достоин Правительственной награды ордена Красное знамя

КОМАНДИР 6 ИСТРЕБИТЕЛЬНОГО
АВИАЦИОННОГО БАРАКОВИЧ. КОРПУСА
ГВАРДИИ ГЕНЕРАЛ-МАЙОР АВИАЦИИ

"27" января 1945 года.



Отметка о награждении
Приказом 16 Воздушной Армии №188/н.
от 6.2.45 Награжден орденом "Александра Невского"

26 февраля 1945г. Начальник 2-го отделения ОК 16 ВА
комитат М. Корж - 1 Умбро/